
 
 
Til:  Skatteudvalgets medlemmer 
Fra: De Professionelle Uafhængige Tatovører i Danmark 

Cc: Kulturudvalgets medlemmer, Sophie Løhde (V), Jane Heitman (V) Liselott 

Blixt (DF), Stine Brix, (EL) 
Af: Tatto-Liz,  Talsperson  
København, den 31 juli, 2015 

 

Skatteudvalget 2018-19
SAU Alm.del  Bilag 4

Offentligt



-2- 

 
Vi vil starte med at byde jer alle velkommen efter seneste folketingsvalg. 

 
Grunden til denne henvendelse er den store forandring der sker i 
tatoveringsbranchen. Og de forandringer vi står overfor i nærmeste fremtid. 
 

Efter stiftelsen af non-profit netværket De Professionelle Uafhængige 
Tatovører (i daglig tale UT) i efteråret 2012 er en af vores fornemmeste visioner 

at samle tatovørerne i et fælles stærkt og konstruktivt samarbejde. At højne 
kvaliteten og hygiejnen. Og vi er godt på vej – vi nyder godt af alles oplevelser og 

erfaringer. Herudover er det vores vision at skabe et tatoveringstrygt Danmark 
for både forbrugere og os selv. 

 
Vi tæller i dag i skrivende stund 303 medlemmer fordelt på 6 distrikter med i 

alt 11 distriktsledere. 
 
Vi har derfor også, udover alle de andre projekter der er i gang, et ønske om en 

national ensretning af bla skatteregler, momsfritagelser, ansættelsesregler. Vi 

hører rygter om, at der er nedsat et skatteudvalg for det samme. 

 

Som det er nu, er der meget stor forskel på de svar og de sager der er i 

forbindelse med ovennævnte. Fra tidligere til nu – og fra hvilket område i landet 

man udfører sit erhverv. 

 

Se bla afgørelse fra landskatteretten: 
http://www.skat.dk/SKAT.aspx?oID=1531133&chk=206534&layout=353121 

 

I mange forhold samarbejder vi med de omkringliggende lande, se bla følgende 

fra NTU, Norsk Tattoo Union: 
http://www.f-b.no/nyheter/nyheter/tatovering-er-kunst-slipper-moms/s/2-

2.952-1.4752931 

I Norge er tatovering godkjent som kunst og er momsfritatt sålenge tatovøren 
har tegnet selv. Hvis det er andre som har tegnet må man betale moms. Så det er 

en ordlyd i loven om at tatovering "kan" regnes som kunst. Så de fleste tatovører 

betaler ikke moms. Men det er kun hvis du har enkeltmannsforetak. Hvis man 

har aksjeselskap e.l. må man betale moms.  
Vi har ingen bestemte regler når det gjelder arbeidskontrakt utover vanlige 

arbeidskontrakter. 
 

Her er litt om forskriften:  

 

https://www.narf.no/Fagstoff/MVA/MVA/MVA---nar-er-en-tatovering-unntatt-
avgiftsplikt-fordi-det-er-kunst/ 
 

http://www.skatteetaten.no/no/Radgiver/Rettskilder/Uttalelser/Prinsipputtale

lser/Merverdiavgiftsloven--3-7-fjerde-ledd---Tatovering/ 
 

 

http://www.skat.dk/SKAT.aspx?oID=1531133&chk=206534&layout=353121
http://www.f-b.no/nyheter/nyheter/tatovering-er-kunst-slipper-moms/s/2-2.952-1.4752931
http://www.f-b.no/nyheter/nyheter/tatovering-er-kunst-slipper-moms/s/2-2.952-1.4752931
https://www.narf.no/Fagstoff/MVA/MVA/MVA---nar-er-en-tatovering-unntatt-avgiftsplikt-fordi-det-er-kunst/
https://www.narf.no/Fagstoff/MVA/MVA/MVA---nar-er-en-tatovering-unntatt-avgiftsplikt-fordi-det-er-kunst/
http://www.skatteetaten.no/no/Radgiver/Rettskilder/Uttalelser/Prinsipputtalelser/Merverdiavgiftsloven--3-7-fjerde-ledd---Tatovering/
http://www.skatteetaten.no/no/Radgiver/Rettskilder/Uttalelser/Prinsipputtalelser/Merverdiavgiftsloven--3-7-fjerde-ledd---Tatovering/
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Vi er også udfordret i og omkring EU-forhold med udenlandsk arbejdskraft. Og 

det branchen selv ønsker  er, ordnede forhold for både tatovører og forbrugere. 
 
Da branchen er selvlærd, hvilket vil sige, vi står selv for alle uddannelser mm 
er vores rejseaktiviteter tit og ofte et naturligt led, ligesom vores deltagelse i 

forskellige arrangementer er en del af vores erhverv. 
 

Vi vil på lige fod med andre erhverv gerne nyde den anseelse det har at drive en 
fornuftig og sikker forretning. Derfor er det også vores fremadrettede intention 

at samarbejde med myndighederne om en registrering af alle forretninger og 
tatovører – i skat – og under Sundhedsstyrelsen. 

 
Vi har efterspurgt denne registrering siden 2002. Her i 2015 er det sidste 

udkald for den lov om frivillig registrering, der blev vedtaget og trådte i kraft 
01.01.2014 med en løbetid på 2 år. Tatovørerne fandt ikke loven mulig af 
forskellige årsager, som vi ikke skal komme ind på her. Det har vi allerede haft 

møder med både miljøstyrelse og sundhedsstyrelse.  

 

Det ressourceforbrug der medgik, vil vi gerne være med til at undgå ved en 

kommende regel og lovgivning indenfor det skattemæssige område. 

 Først skulle man søge om at blive accepteret som ”kunstner” og derefter kunne 
man få tilkendt status og blive momsfritaget. 

 

Herefter kunne man tilmelde sig som ikke-momspligtig – derved havde man så 

heller ikke et cvr-nummer. Men der har været nogle skattesager – og med 

forskellig udgang (se tidligere link til sag fra 2006). 

 

For at lette arbejdet fremadrettet og for at få ens og gode regler for tatovørerne, 

ønsker vi med denne henvendelse at få: 

 
1) accept af, at tatovering ER kunst – det har eksisteret beviseligt siden 7000 

år BC, såfremt det udføres som stipuleret i føromtalte afgørelse fra 

landsskatteretten 

 
2) hvis man sidestiller det med billedkunst, er det egentlig det samme 

selvom lærredet og materialerne er forskellige 

 
3) at de, der beviseligt arbejder med unika, custom tatovering (dvs man 

laver KUN 1 tatovering af hvert design) kan opnå kunstnerstatus og 
dermed momsfritagelse – lige ret for alle ”kunsttyper  og –former” 

 
4) at man kan stipulere i reglerne og skatteloven, at tatovører, som oftest er 

selvstændige, kan fortsætte således 
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5) at der lægges op til to forskellige kontrakttyper – en for almindelig ”indlejede” og en for en gæsteartist .  

 
Dette arbejde vil tatovørerne gerne være med til at udforme. Et af vores 
medlemmer er allerede i gang med at udforme forslag til kontrakt i samråd med 

eksperter - og UT’s medlemmer er med til at finansiere dette, for at have en 
korrekt og rimelig lovgivning, rent skattemæssigt. Vi er branchen og som sådan 

kender den ud og ind. 
 

Den seneste lov omkring frivillig registrering af tatovører blev lavet med megen 
lidt indblanding fra tatovørerne, hvorfor det endte ud i en lov, der slet ikke kan 

håndteres. Dømt ude før den trådte i kraft. Til møde med daværende 
sundhedsminister Astrid Krag gjorde vi opmærksom på adskillige forhold, der 

gjorde, at loven aldrig ville kunne imødekommes ej heller implementeres rent 
administrativt. 
 

Derfor vil vi gerne deltage i arbejdet om fælles skatteregler, momsfritagelser 

osv. 

 

Tatovørbranchen er en stolt, dansk tradition – vi har verdens ældste aktive 

tattoo studio i Nyhavn 17 – vi nyder stor anseelse ud omkring i verden – Vi vil 

gerne være med til at udarbejde nogle gode regler – så vi også administrativt kan 

være stolte. 

 

Så med denne henvendelse vil vi gerne tilbyde vores samarbejde, erfaringer 
og ekspertiser. 

 

Vi arbejder som nævnt intenst på at samle alle landets tatovører, vi afholder 

hygiejnekurser og kunstseminarer af tatovører for tatovører.  

 

Vi har endvidere  en auditering/akkrediteringsmodel for tattoo-klinikker (læs: 
tattoo studios) under udarbejdelse. 
 

Vi deltager i Dansk Standard og EU-standardiseringsrådet. Vi er medlem af ESTP 

kongressen (European Society of Tattoo and Pigment Research).  
 
Og vores vigtigste mission er at højne anseelsen, kvaliteten og standarden for 

vores kunst. 
 

Vi vil meget gerne høre jeres kommentarer, og meget gerne have det op til debat 
i folketinget. 

 
På vegne af De Professionelle Uafhængige Tatovører i Danmark 

 
Med venlig hilsen 
Tatto-Liz, est. Since 1989 

 



Lis Kierstein 

Talsperson 

 


